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اتخــاذ مصوبات ویژه پیرامون حل مشــکل آب خراســان 
جنوبی از مطالبات اصلی مردم از دولتمردان در ســفر به 
استان اســت.به گزارش مهر،نام خراسان جنوبی و بسیاری 
از استان های کویری کشور با خشکسالی، کاهش بارندگی 
و مشکلات ناشــی از آن گره خورده اســت.موضوعی که 
نگرانی های عدیــده ای را برای مردم خراســان جنوبی به 
همراه دارد و مســئولین نیز راهکارهای مختلفی را در این 
زمینه پیشــنهاد کرده و یا در مرحلــه اجرا دارند.وضعیت 
ســدهای خراسان جنوبی هم مطلوب نیست و بارها و بارها 
متولیان امر در این زمینه هشدارهای عدیده ای داده اند.هر 
چند با همکاری قرارگاه امام حسن )ع( و بسیج سازندگی 
و سایر نهادهای ذی ربط اقدامات ارزشمندی برای آبرسانی 
به روســتاهای خراســان جنوبی در دست اقدام است ولی 
هنوز چشم های روستاییان به ویژه در فصل تابستان نگران 

از تأمین آب مصرفی است.
با توجه به اینکه در آســتانه سفر رئیس جمهور و اعضای 
هیئت دولت به خراســان جنوبی هســتیم مردم این دیار 
در خصوص مشــکل آب مطالباتی دارنــد که می خواهند 
به گوش مســئولین برســد.لیلا بهمن زاده از دانشجویان 
خراســان جنوبی و فعــال محیط زیســت در گفت و گو با 
خبرنگار مهــر اظهار کرد: در ســفر اول رئیس جمهور به 
خراسان جنوبی نیز مشکل آب منطقه مطرح شد.وی بیان 
کرد: در آن ســفر هم برای این مشــکل راهکارهایی چون 
احیا قنوات بیان شــد و مســئولان اقداماتی در این زمینه 

انجام دادند.
این فعال محیط زیستی با بیان اینکه مشکل آب خراسان 
جنوبی باید به صورت مستمر مورد مطالبه و پیگیری قرار 
گیرد، گفت: در این راســتا در سفر دوم رئیس جمهور به 
خراســان جنوبی انتظار داریم روند اجرایی شدن مصوبات 
ســفر اول در مورد مشــکل آب بررسی و در صورت ضعف 
در عملیاتی شــدن، موانع از ســر راه برداشته شود.بهمن 
زاده ادامــه داد: ما در خراســان جنوبــی از نظر منابع آبی 
مشکل داریم و حتی در خبرهایی که در آبان ما و یا اواخر 
آذر می خواندم تنها ۱۵ درصد حجم ســدهای استان آب 
داشته است.وی گفت: این موضوع یک عزم جدی را هم از 

ســوی مردم و هم از سوی مسئولان را می طلبد وگرنه در 
ســال های آتی شاید در شهرهایمان هم مشکل قطعی آب 
داشته باشیم.این شهروند خراسان جنوبی اظهار کرد: البته 
همانطور که همه می دانیم بیشترین آب مصرفی خراسان 
جنوبی در بخش کشاورزی است و از این نظر باید اعتبارات 
ویژه برای تجهیز مزارع به آبیاری های نوین در نظر گرفته 
شــود.بهمن زاده گفت: بدانیم که در شــرایط فعلی هیچ 
محصولی استراتژیک تر از آب وجود ندارد.سمیه سلیمانی از 
فعالان رسانه ای خراسان جنوبی از اهالی شهرستان درمیان 
در گفــت و گو با خبرنگار درمیان اظهار کرد: روســتاهای 
شهرســتان درمیان در فصل تابستان همواره با قطعی آب 
رو به رو هســتند که البتــه در حال حاضر تا حدی مرتفع 

شده است.
وی با اشــاره به اینکه فرســودگی شــبکه های آب نیز در 
روســتاهای شهرســتان درمیان وجود دارد، بیان کرد: در 
هر حال رفع مشــکل آب به ویژه در روستاها همواره جزو 
مطالبات اصلی مردم از دولتمردان بوده که باید برای حل 

آن باید چاره اندیشــی کرد.این فعال رســانه ای خراسان 
جنوبی گفــت: از طرف دیگر برخی از افرادی که ســاکن 
دائمی روســتاهای درمیان نبوده و تنها در آخر هفته ها به 
این مناطــق می آیند با مصرف بی رویه، شــبکه های آب 
را تحت تأثیر قرار داده و مشــکل آفرینی می کنند.مهدی 
جعفری، رئیس جهاد کشاورزی خراسان جنوبی هم در این 
زمینه گفت: بحث احیا قنوات در سفر اول رئیس جمهور به 
خراســان جنوبی مورد تأکید قرار گرفته بود تا قدم مثبتی 
برای رفع مشــکل آب مردم منطقه برداشــته شود.وی با 

اشاره به اینکه این روند
 احیا قنوات را در همه شهرستان های خراسان جنوبی ادامه 
خواهیم داد، گفت: ۳۷ رشــته قنات بــا اعتبار ۹ میلیارد 
و ۱۷۰ میلیــون تومان در بیرجند احیا شــد.رئیس جهاد 
کشــاورزی خراســان جنوبی اظهار کرد: طی یک ســال 
گذشــته تنها در شهرســتان بیرجند ۳۷ رشته قنات احیا 
شده است.وی با اشاره به اینکه برای احیا این تعداد رشته 
قنات ۹ میلیارد و ۱۷۰ میلیون تومان اعتبار هزینه شــده 

است، بیان کرد: احیا قنوات یکی از مهمترین و کارآمدترین 
روش ها برای حل مشکل آب روستاییان است.

جعفری با اشــاره به اینکه از این میزان اعتبار حدود ســه 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومــان اعتبار مربوط به اعتبارات 
مصوب ســفر اول رئیس جمهور و هیأت دولت به خراسان 
جنوبی بوده، یادآور شد: امیدواریم این روند همچنان ادامه 
پیدا کند.مصطفی نخعی، رئیس مجمع نمایندگان خراسان 
جنوبی نیز با بیان اینکه مسئله آب یکی از مطالبات اصلی 
مردم اســت، گفت: با توجه به مشکلاتی که مردم خراسان 
جنوبی در زمینه آب و بعد از آن در حیطه راه ها دارند این 
دو مسئله باید در مصوبات اصلی سفر گنجانده شود.نخعی 
بیان کرد: متأســفانه خراســان جنوبی در دو موضوع مهم 
راه آهــن و انتقال آب مورد بی مهری قرار گرفته اســت و 
امیدواریم در دومین سفر رئیس جمهور به خراسان جنوبی 
به این موضوعات نگاه ویژه تری شــود.وی یادآور شد: البته 
رئیس جمهور محترم به مشــکلات خراسان جنوبی وقوف 

چرا که متعلق به این استان هستند.
رئیس مجمع نمایندگان خراسان جنوبی تأکید کرد اصرار 
نمایندگان مردم خراســان جنوبی در مجلس بر این است 
که این ســفر مصوبات جدیدی هم داشته باشد تا گام های 
بزرگ تری برای حل مشــکلات مردم برداشــته باشــیم.
در هر حال آنچه مسلم اســت با توجه به خشکسالی های 
چند ســال اخیر در خراســان جنوبی وضعیت منابع آبی، 
راهکارهای رفع مشکل آب و اجرایی شدن مصوبات مرتبط 
با این موضوع باید به صورت مستمر در دستور کار مدیران 

اجرایی خراسان جنوبی قرار گیرد.
انتظار مردم هم بر این اســت که در آســتانه ســفر دوم 
رئیس جمهور به خراسان جنوبی موضوع آب همچنان در 
اولویت پیگیری های هیئت دولــت قرار گیرد تا کام مردم 
دیار خاوران بیش از این تشــنه نشــود.امید است در سفر 
دوم هیئت دولت بررسی شود که موضوع احیای قنوات در 
چه مرحله ای اســت و از طرف دیگر چه راهکارهایی برای 
ســرعت بخشــیدن به پروژه انتقال آب از دریای عمان به 
خراسان جنوبی وجود دارد تا تصمیمات بهتری برای حوزه 

آب استان گرفته شود.

حل مشکل »آب« مطالبه اصلی مردم

کام روستائیان خراسان جنوبی تشنه است
زمان بندی غلط

 پاشنه آشیل کشت قراردادی در گرگان

کشــت قراردادی گندم با هدف تامین کود پایه در زمان کشت گندم و حمایت 
از کشــاورز برنامه ریزی شده اما با ابلاغ دیرهنگام این دستورالعمل، زارع زمان 
طلایی را از دســت داده اســت.به گزارش مهر، کشــاورزی قراردادی، یک نوع 
روش تولید در کشــاورزی است که مطابق توافقی بین خریدار و کشاورز انجام 
شده و در قرارداد شرایط تولید و بازاریابی محصول ذکر می شود.هدف از کشت 
قراردادی، تأمین نهاده های تولید، آموزش کشــاورزان و بازاریابی محصول است 
تا کشــاورزان فارغ از دغدغه آن ها تنها بر تولید تمرکز کرده و محصول بیشتر 
با بالاترین کیفیت پرورش دهند.اما آنچه در کشور ما با عنوان کشت قراردادی 
در حال اجرا اســت عبور از مراحل ســخت و طولانی بوده که برای بســیاری 
از کشــاورزان سخت اســت و توجیه ندارد.علی اکبر نودهی یکی از کشاورزان 
گلستانی به خبرنگار مهر گفت: من امســال تصمیم گرفتم از کشت قراردادی 
گندم اســتفاده کنم ولی در همان ابتدای کار که متوجه شــدم نیاز به ضامن و 
سفته است از این کار منصرف شدم چون ضامن کارمند نداشتم از طرفی مبلغ 
حمایتی به ازای هر هکتار هم کفایت کارم را نمی کرد و ترجیح دادم بی خیال 
شوم.رجب جافر کشاورز سالخورده روستای جعفرآباد ملک هم به خبرنگار مهر 
گفت: من هم برای کشــت قراردادی مراجعه کردم ولی چون گوشی اندروید با 
سیم کارت به نام خودم نداشتم نتوانستم از آن استفاده کنم. دبیر خانه کشاورز 
گلســتان در خصوص کشت قراردادی گندم به خبرنگار مهر گفت: برنامه ابلاغ 
کشــت قراردادی گندم را اول آذرمــاه اعلام کردند یعنی زمانی که بیش از ۸۰ 
درصد کشت گندم در استان انجام شده بود؛ هنگامی که کشاورز بذر و کود مورد 
نیاز خود را دریافت و محصول خود را کشت کند دیگر برای عقد قرارداد مراجعه 
نمی کند.علی قلی ایمانی افزود: بهترین زمان برای اعلام کشت قراردادی گندم 
پایان شهریور است تا کشاورزان زمانی که برای دریافت نهاده مراجعه می کنند 
بتوانند از مزایای کشــت قراردادی بهره مند شــوند. وی ادامه داد: هنگام اعلام 
ثبت نام، نرم افزار اشکالاتی داشت و حتی کارگزاری که باید کار ثبت نام کشت 
قراردادی را انجام دهد و کود مورد نیاز کشاورزان را تحویل دهد آمادگی ندارد و 
روند کشت قراردادی دچار بهم ریختگی است.ایمانی تصریح کرد: چندین گروه 
در کشــت قراردادی گندم اعم از بازرگانی دولتی، کارگزار و نرم افزار ثبت نام، 
بانک دخیل هستند و هرکدام قوانین خاص خود را دارند؛ به طوری که کشاورز 
از طی کردن مراحل مختلف اداری خســته شده و عطای کشت قراردادی را به 
لقایش بخشیده و از کشت قراردادی انصراف می دهد.دبیر خانه کشاورز گلستان 
بیان کرد: برنامه کشــت قراردادی باید قبل از شروع کشت گندم و سال جدید 
زراعی نهایی و اطلاع رســانی شود تا کشاورزان از این طرح استقبال کنند.وی 
گفت: اصل کشــت قراردادی یک حرکت خوبی است و به این وسیله کشاورزان 
می توانند بخشــی از هزینه های خود را تأمین کننــد اما هدف اصلی این طرح 
تأمین کود پایه کشاورزان در زمان کشت گندم است و اگر به موقع انجام نشود 

فایده ای ندارد زیرا زمان کوددهی مناسب را از دست داده ایم.
ایمانی افزود: شروع دیرهنگام کشت قراردادی گندم تنها مختص گلستان نیست 
و در کل کشــور این طرح با تأخیر آغاز شده به طوری برخی استان ها توانستند 
این طرح را عملیاتی کنند.دبیر خانه کشاورز گلستان ادامه داد: برخی کشاورزان 
سطح سواد پایین دارند و یا تلفن همراه اندروید ندارند ما باید در سامانه پایش 
کود، کود کشــاورز را ثبت کنیم بعد کشاورز در قسمت کارگزاری قرارداد مورد 
نیاز را امضا کرده و کود مورد نیاز خود را تحویل بگیرد، باید استفاده از نرم افزار 
را حذف کرده تا کار برای کشاورزان راحت تر شوند و از کشت قراردادی استقبال 
کنند.معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی گلستان هم به خبرنگار مهر 
گفت: سال گذشته ۲۷ هزار هکتار کشت قراردادی گندم در گلستان انجام شد 
و طی آن کودهای پایه ازته، فســفاته و پتاسه در اختیار کشاورزان قرار گرفت.

محمدرضا عباســی افزود: در مزارعی که سال گذشــته کشت قراردادی گندم 
انجام شد و کشاورزان به موقع کودها را دریافت کردند، ۲۵ تا ۳۰ درصد افزایش 
عملکرد در واحد سطح داشــتیم.وی بیان کرد: در زمان کاشت اکثر کشاورزان 
مشــکل نقدینگی دارند به همین دلیل اســتفاده از کود را به تأخیر می اندازند 
لذا عملکــرد تولید گندم در مزارع آنها کاهش می یابد.عباســی با تاکید اینکه 
کود فســفر و پتاســه باید همزمان به بذر در زمین اســتفاده شود، گفت: کود 
فسفر و پتاسه گیاه را در مقابل تنش های سرما، خشکی، آفات و بیمارها مقاوم 
می کند.معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی گلستان گفت: از 
اول آذرماه کشــت قراردادی گندم در گلستان ابلاغ شده ولی سامانه بارگذاری 
کشاورزان برای کشت قرار دادی دچار مشکل شده است. وی ادامه داد: سامانه 
ثبت نام کشــاورزان برای کشت قراردادی با سطح سواد اغلب کشاورزان فاصله 
دارد و کار را برای آنها سخت کرده است.عباسی ادامه داد: کشاورزان پس از ثبت 
نام در سامانه باید به بانک عامل مراجعه کنند و در زمان مراجعه به بانک باید هم 
خود آنها و هم ضامن بدهی معوقه نداشــته باشد.وی ادامه داد: مراجعه به بانک 
سال های گذشته وجود نداشت و امسال اضافه شده که با توجه به پرمشغله بودن 
کشــاورزان، شرایط را برای آنها سخت کرده است.معاون بهبود تولیدات گیاهی 
ســازمان جهاد کشاورزی گلستان گفت: ســطح ابلاغی کشت قراردادی گندم 
امسال در گلستان ۱۴۰ هزار هکتار است اما با توجه به سامانه جدید تعریف شده 
و سختی ثبت نام پیش بینی ما آن است که تنها ۳۰ تا ۴۰ درصد سطح ابلاغی 
زیر کشــت گندم برود زیرا فقط برای کشاورزان با سطح سواد بالاتر می توانند 
به راحتی از آن اســتفاده کنند.عباسی گفت: کشاورزان باید دارای گوشی های 
اندروید بوده و سیم کارت به نام باشند و پس از واردشدن به سامانه و تأیید ثبت 
نام با رمز ارســالی به اداره غله مراجعه کنند و بعد از انجام مراحل کار در اداره 
غله به نزدیک ترین شــعبه مراجعه کرده و در مرحله آخر ضامن واجد الشرایط 
را معرفی کند.وی عنوان کرد: در کشــت قراردادی ۵۰ درصد هزینه بیمه و ۵۰ 
درصد هزینه کودهای فســفر و پتاسه به کشاورزان پرداخت و در زمان برداشت 
محصول از آنها پس گرفته می شــود که این مبلغ به ازای هر هکتار تا ســقف 
ســه میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است.به گزارش خبرنگار مهر، کشت قراردادی 
در بســیاری از کشورهای پیشرفته دنیا انجام می شــود که علاوه بر حمایت از 
کشاورزان باعث می شــود کشور در مسیر خودکفایی گام بردارد و برنامه ریزی 
اصولی در کشــت فراهم شود.کشت قراردادی موضوع بسیار مهمی که با امنیت 
غذایی کشــور گره خورده ولی تا به امروز به طور جدی به آن پرداخته نشــده 

و لازم است با بازنگری در قوانین مراحل کار برای کشاورزان را تسهیل شود.

توسعه باغات در اهر به هر عنوان ممنوع است
مدیر جهاد کشاورزی اهر گفت: با توجه به تبدیل بی رویه زمین های کشاورزی 
به باغات، تغییر کاربری غیر مجاز و محدودیت ذخایر و منابع آبی در شهرستان 
از هرگونه توســعه باغات جلوگیری می شــود.علی نجفی، در گفت وگو با ایسنا، 
حفظ کاربری اراضی کشــاورزی را عاملی مهم در تأمین امنیت غذایی جامعه 
برشــمرد و افزود: برای رسیدن به این امنیت غذایی، هرگونه ساخت و سازهای 
غیرمجاز در اراضی کشاورزی ممنوع بوده و در صورت مشاهده با اخذ مجوزهای 
لازم با متخلفان برخورد خواهد شد و در این راستا نیز در چند ماه اخیر ۵ هکتار 
از اراضی کشــاورزی شهرستان اهر که به صورت غیر مجاز تغییر کاربری شده 
بود به چرخه کشــاورزی بازگشــتند.وی گفت: برای حفظ آب، خاک و زندگی 
نسل های آینده باید حفاظت از منابع آبی و خاکی را جزء اهداف مهم کشاورزی 
قــرار دهیم.وی همچنین با اشــاره به اینکه هیچ اراضــی زراعی و باغی در اهر 
آلوده به مواد شیمیایی و سایر آلاینده ها نیست افزود: تنها در حدود ۱۴ هکتار 
از زمین های کشــاورزی اهر آب آنها با پساب فاضلاب تامین می شود که در این 
رابطــه اخطارهای لازم و قانونی صادر و به ادارات آب و فاضلاب و شــهرداری 
راهکارهای لازم پیشنهاد شده اســت که امیدواریم به زودی استفاده از پساب 
فاضلاب در این سطح از اراضی کشاورزی نیز قطع شود.نجفی در ادامه از توزیع 
۵۷۲ تــن انواع بذر گنــدم و جو در طبقات مختلف برای اولین بار در ســطح 
شهرستان اهر نیز خبر داد و گفت: در جهت کاهش مصرف علف کش ها، آلودگی 
خاک، گیاه و توســعه کشــاورزی پایدار، ۳۰ درصد از اراضی شهرستان اهر با 

رعایت تناوب زراعی از آیش زرد به آیش سبز تبدیل خواهد شد.

گزارش

خبر

رئیــس دبیرخانه فرهنگی زاینــده رود گفت: 
پازل خشــکی زاینده رود یک قطعه گمشــده 
داشــت که همان برداشت های نادرست از آن 
بود، اما مدیریت شــهری توانست این قطعه را 
تکمیل کند.ســعید امامی، در مورد عملکرد و 
برنامه هــای دبیرخانه فرهنگــی زاینده رود، با 
تأکید بر اینکه مسئول جاری شدن زاینده رود 
دولت اســت، اظهار کرد: مطالبه جاری شدن 
آب زاینده رود  ۲۰ سال است که اتفاق می افتد، 
اما به طور مســتمر باید دنبال شــود تا به ثمر 
بنشیند.وی گفت: تا زمانی که زاینده رود یک 
مطالبه ملی نشــود و مدیران به فهم درستی 
از این موضوع نرســند و یا اطلاعات کافی به 
آن ها نرســد، معضل زاینده رود حل نمی شود.
رئیــس دبیرخانه فرهنگــی زاینده رودبا بیان 
اینکــه پازل خشــکی زاینــده رود یک قطعه 
گمشده داشت که همان برداشت های نادرست 
از آن است، گفت: مدیریت شهری توانست این 
قطعه را تکمیــل کند. در این زمینه دبیرخانه 
فرهنگی زاینده رود رســالت خود را فعالیت در 
حوزه فرهنگی مرتبط بــا زاینده رود قرار داده 
که بی شــک اصحاب رسانه نیز نقش مهمی در 
این مســیر دارند.مجیــد نادرالاصلی، رئیس 
کمیســیون ویژه آب و مناطــق کم برخوردار 
شــورای اسلامی شــهر اصفهان نیز با اشاره به 
زیست یک میلیون مهاجر در استان اصفهان، 
گفت: به طور میانگین مصرف ســالانه آب هر 
فرد در اصفهان حدود هزار مترمکعب اســت 
که نشــان می دهد در توزیع آب در این استان 

مهاجرپذیر عدالت وجود ندارد.
وی اظهار کرد: آب یکی از مسائل مهم اصفهان 
اســت که شورای شهر و شــهرداری اصفهان، 

صرف نظر از اینکه تا چه اندازه در حل معضل 
آب مســئولیت دارند، در ایــن زمینه تلاش 
می کنند. زاینده رود یک آورد و سرابی دارد که 
تلاش می کنیم آن را زنده کنیم.نادرالاصلی با 
تأکید بر اینکه در سال های گذشته تلاش های 
زیادی برای احیای زاینــده رود صورت گرفته 
که به دلایل مختلف به نتیجه نرســید، افزود: 
در ســال ۷۸ قرار بود تونل ســوم کوهرنگ را 
تکمیل کنیم و سدی در آنجا احداث کنیم تا 
آبی از زاینده کم نشــود، اما بالغ بر ۶۰ میلیون 
مترمکعب آب به سمت استان های شرق کشور 
رفت و تونلی احداث نشــد. همچنین حدود ۵ 
میلیارد مترمکعب آب به کارون و خلیج فارس 
می رفت که طرح بهشت آباد می توانست بخشی 
از این آب را حفظ کند، اما به سرانجام نرسید.

رئیــس کمیســیون ویــژه آب و مناطق کم 
برخوردار شــورای شهر اصفهان با اعلام اینکه 
در اســتان روزانه حدود ۲ میلیارد مترمکعب 
آب تولید و از این استان خارج می شود، گفت: 
این اختلافی است که همیشه بین وزارت نیرو 
و مســئولان اصفهانی وجود داشته و به نتیجه 
نرسیده است، به همین دلیل مدیریت شهری 
اصفهان به موضوع آب ورود کرد.وی با اشاره به 
اینکه بسیاری از آثار تاریخی شهر اصفهان امروز 
دست خوش فرونشست شــده اند، تأکید کرد: 
زاینده رود باید جاری شود تا مشکلات محیط 
زیستی اصفهان نیز برطرف شود.نادرالاصلی با 
تأکید بر اینکه نمی خواهیم سیاه نمایی کنیم 
اما امروز اصفهان در بسیاری از بیماری ها رتبه 
اول را دارد، توضیح داد: اصفهانی ها دغدغه مند 
آب شرب هســتند. در این راستا یک اجلاس 
مدیریــت منابــع آب فلات مرکــزی ایران را 

برگزار و تلاش کردیم ســندی نوشته شود تا 
اقدامات راهبردی و وظایف مجموعه مدیریت 
استان تعیین شود.وی درباره اقدامات اساسی 
ویژه جاری شــدن آب در زاینده رود، گفت: به 
دنبال اســتفاده از نگاه های علمی دانشــگاه ها 
و مشارکت شــرکت های دانش بنیان هستیم. 
درمجموع تمامی این دغدغه مندی ها به ایجاد 
زاینده رود منجر شــد.این  فرهنگی  دبیرخانه 
عضو شــورای شــهر اصفهان با اشاره به اینکه 
چندین شــرکت سهامدار شرکت آب هستند،   
اعلام کرد: شــهرداری وظیفه ای در خصوص 
جاری شــدن آب زاینده رود ندارد، اما به عنوان 
مطالبه گر ورود کرده و از هر حقوق شــهر در 
این حوزه حمایت می کنــد.وی با بیان اینکه 
متأســفانه یک صدایی در اســتان اصفهان در 
خصوص زاینــده رود وجود ندارد، تصریح کرد: 
در حال حاضــر بالغ بر یک میلیون نفر مهاجر 
در استان زندگی می کنند و به طور میانگین هر 
فرد ســالانه حدود هزار مترمکعب آب مصرف 
می کند. این موضوع نشــان می دهد عدالت در 
توزیــع آب در این اســتان مهاجرپذیر وجود 

ندارد.
مجتبی شــاهمرادی، معاون فرهنگی شهردار 
اصفهان نیز در این نشست با بیان اینکه تلاش 
ما این اســت که به زودی همه کشور مطالبه 
جریان دائمی زاینده رود را داشته باشد، گفت: 
زاینده رود یکی از ابعاد هویتی اصفهان اســت 
و پاسداری از اصفهان و تاریخ آن بدون جریان 
آب در این رودخانه ممکن نیســت. دبیرخانه 
فرهنگی زاینده رود با این هدف راه اندازی شده 
تا با استفاده از ابزار فرهنگ، اجماع ملی در این 
خصوص ایجاد شود، چراکه معضل زاینده رود 

ریشه فرهنگی دارد و حل این معضل ضروری 
است.وی تأکید کرد: استفاده از ظرفیت ها برای 
ملی کــردن سیاســت ها و گنجاندن موضوع 
زاینده رود از برنامه های ما بوده تا بارها موضوع 
زاینده رود را به گوش تصمیم گیران برســانیم.
وی با اعلام اینکه دبیرخانه فرهنگی زاینده رود 
ادعای برگردانــدن آب به زاینده رود را ندارد و 
طبیعتاً جاری شــدن آب مسئولان مشخصی 
خواهد داشــت، افزود: شورای شهر و مدیریت 
شــهری به طور مســتقیم متولی رفع مشکل 
زاینده رود نیســتند، اما به عنوان یک حقابه بر 
و همچنیــن به عنوان منتخبــان و نمایندگان 
مــردم در این خصوص مطالبه گر بوده و امروز 
نیز به دنبال برداشــتن قدم هــای بلندی در 
این زمینه هســتیم. تبدیل مسئله زاینده رود 
از امــری امنیتی به یک موضــوع فرهنگی از 
دســتاوردهای دبیرخانه فرهنگــی زاینده رود 
است که با همراهی دستگاه های مختلف رقم 
خورد.معاون فرهنگی شــهردار اصفهان درباره 

عملکــرد این دبیرخانه، توضیــح داد: فعالیت 
دبیرخانه فرهنگی زاینده رود هم زمان با هفته 
فرهنگی اصفهان آغاز شــد و تاکنون اقدامات 
خوبی انجام شــده اســت. دبیرخانه فرهنگی 
زاینــده رود در ســفر اخیــر رئیس جمهور به 
و  داشت  قابل توجهی  اصفهان دســتاوردهای 
در انتهای ســفر نیز مقداری از آب زاینده رود 
را به عنوان گران بهاترین هدیه اصفهان تقدیم 
میهمانــان کرد.به گزارش ایســنا، وی با بیان 
اینکه این دبیرخانــه از پژوهش های کاربردی 
که منجر به برگشــت آب به زاینده رود شــود 
حمایــت می کنــد، گفت: از همــه نخبگان و 
کارشناســان دعوت می کنیــم اگر طرحی در 
خصوص احیای زاینــده رود دارند به دبیرخانه 
فرهنگــی زاینده رود ارائــه دهند تا در صورت 
امکان اجرایی شود. برگزاری چند جشنواره و 
همایش ازجمله اقدامات این دبیرخانه است که 
در قالــب برنامه های فرهنگی و هنری اجرایی 

می شود.

معاون بهداشــت دانشگاه علوم پزشــکی شیراز، به تشریح 
وضعیت شــیوع بیماری های تنفسی، به ویژه کووید-۱۹ و 
آنفلوآنزا در فــارس پرداخت و پیرامون تداوم گردش عامل 
بیماری سل و اقدامات مرتبط با پیشگیری از ابتلا و درمان 
مبتلایان به این بیمــاری توضیحاتی ارائه داد.دکتر عباس 
رضائیــان زاده، با بیــان اینکه روند کاهشــی موارد مثبت 
کووید-۱۹ در فارس، از اوایل مهرماه امســال آغاز شــده و 
تداوم داشته اســت، گفت: کاهش روند نزولی این بیماری، 
یــک نگرانی جدی را موجب شــد و آن، افت حساســیت 
شهروندان به رعایت اصول پیشــگیرانه به ویژه استفاده از 
ماسک و مراعات فاصله اجتماعی بود.رضائیان زاده با یادآوری 
اینکه کاهش حساسیت نسبت به راهکارهای پیشگیرانه و 
محافظت فردی در برابر کرونا، از نوروز امسال مشهود شد، 
گفت: از ابتدای امسال شاهد کاهش آمار استفاده از ماسک 
به زیر ۲۰ درصد بودیم و این مهم شهریور امسال به کمتر از 
۵ درصد رسید. حال آنکه تا قبل از گسترش واکسیناسیون 
علیه کووید-۱۹ استفاده از ماسک و رعایت فاصله اجتماعی 
و شرکت نکردن در تجمعات، بیشتر مد نظر شهروندان بود.
او، افزایش بروز علائم شــبه آنفلوآنزا و ســرماخوردگی در 
برخی افراد را به دلیل کاهش سطح رعایت دستورالعمل های 
حفاظت فردی دانست و گفت: با گرفتن نمونه از ۶۰۰ بیمار 
مراجعه کننده یا بســتری در بیمارستان های فارس نشان 
داد که حدود ۴۰ درصد این افراد مبتلا به آنفلوآنزا بودند و 
تنها تســت کووید در مورد ۴ درصد آنان مثبت شد.معاون 
بهداشت علوم پزشکی شیراز گفت: با تامین و توزیع واکسن 
آنفلوآنــزا و قرص تامیفلو و عرضــه رایگان آن بین اعضای 
گروه های پرخطر نظیر مادران باردار و ســالمندانی که در 

مراکز شــبانه روزی نگهداری می شدند، شاهد کاهش تعداد 
بیماران به دلیل کنترل مناســب انتقــال بیماری آنفلوآنزا 
بودیــم به طوریکه پیک صعودی این بیماری، به ســرعت 
فروکش کرد.این مقام مســئول با یادآوری اینکه اکنون در 
مراکز جامع خدمات ســلامت و داروخانه بیمارستان های 
دولتی این دارو به صورت رایگان و براســاس تجویز پزشک 
توزیع می شــود، گفت: در حال حاضــر تعداد موارد مثبت 
کوویــد و آنفلوآنزا در اســتان فارس پایین اســت اما این 
نگرانــی وجود دارد که از نیمــه دوم بهمن، این بیماری ها 
رشدی داشــته باشد.معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی 
شــیراز با بیان اینکه، گستردگی واکسیناسیون علیه کرونا 
یکی از دلایل مهم در کاهش تعداد موارد ابتلا و بســتری 
و فوت ناشــی از این بیماری بوده اســت، خاطرنشان کرد 
که احتمال مواجهه با روند افزایشــی آمارهای کووید طی 
روزهای پایانی دی و ابتدای بهمن ماه و پس از آن کم شدن 
ســطح ایمنی ایجاد شده به واســطه واکسیناسیون، وجود 
دارد.این متخصص اپیدمیولوژی، میزان استقبال مردم از دُز 
چهارم واکسن کرونا در استان فارس را بسیار پائین ارزیابی 
و اضافه کرد: این موضوع در حالیست که در برخی کشورها 
نظیر آمریکا، تزریق دُز پنجم واکسن کووید-۱۹ آغاز شده 
اســت.ضائیان زاده در خصوص بیماری سنسیشیال تنفسی 

کودکان و هشــدارهای اعلامی در این خصوص، گفت: طی 
یکی دو هفته اخیر متوجه بروز علائم تنفسی بین حدود ۴۰ 
کودک در یکی از شیرخوارگاه ها شدیم؛ این نشانه ها شامل 
آبریــزش بینی، بی حالی، تب ملایــم و ... بود که منجر به 
گرفتن تست کرونا و بررسی آنفلوآنزا از آنان شد، اما تست ها 
منفی بود.معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی شیراز ادامه 
داد: با نظر متخصصان از این کودکان تســت سینسیشیال 
تنفسی گرفته شد که ۲۵ درصد از آنها، یعنی حدود ۱۲ نفر 
تستشــان مثبت بود؛ از این بین  ۸ نفر در آی سی یو اطفال 
بیمارستان نمازی بستری شدند.رضاییان زاده با بیان اینکه 
این بیماری ویروســی بیشتر در کودکان و سالمندان شایع 
است، گفت: در شهرستان های فارس نیز نمونه هایی گرفته 
شده که تعدادی مثبت شــده اند و در این راستا آموزش را 
در بخش بهداشــت و درمان آغاز کرده ایم.او، خودداری از 
تجمع در مراکز پرتردد، ضدعفونی کردن دســت و استفاده 
از ماسک را راهکارهای پیشــگیری از ابتلا به این بیماری 
ذکر و اضافه کرد: اگر شــاهد شــکل گیری روند افزایشی 
ابتلا به این بیماری باشــیم، امکان دارد تصمیم به تعطیلی 
مهدهای کودک برای مدتی مشخص، گرفته شود؛ اما هنوز 
تصمیمی در این باره گرفته نشــده است.این استاد دانشگاه 
علوم پزشکی شــیراز با بیان اینکه انتقال این نوع ویروس 

بیشتر از طریق چشم و بینی اتفاق می افتد و نباید با دست 
آلوده بدن کودکان را لمس کنیــم، اضافه کرد: در صورت 
بروز علائمی مانند سرفه های شدید، فرو رفتگی قفسه سینه 
و تب بالا در کودکان، باید ســریعا به مراکز درمانی مراجعه 
شــود.رضاییان زاده عنوان کرد: ویروسی مانند آنفلوآنزا طی 
دوران شیوع کرونا، فرصت بروز نداشت و با تعطیلی مدارس 
و مراکز آموزشی فروکش کرده بود و اکنون به دلیل کاهش 
سطح رعایت اصول اولیه پیشگیری از ابتلا به بیماری های 
ویروسی و تنفسی شــاهد افزایش موارد بروز و ابتلا به این 
بیماری هستیم.رضائیان زاده همچنین با یادآوری اینکه سل 
یک بیماری تنفسی خطرناک است که دوره درمانی طولانی 
دارد، گفت: بعضــی از موارد ابتلا به این بیماری، به درمان 
دارویی جــواب نداده و منجر به طی یک پروســه درمانی 
طولانی همراه با بســتری و ایزوله می شــود که هزینه های 
سنگینی دارد.معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی شیراز 
با اشاره به اینکه در جامعه ممکن است ناقلان سالمی وجود 
داشته باشند که بدون بروز علائم این بیماری، باعث ابتلای 
دیگران شوند، گفت: با انجام برنامه بیماریابی فعال در استان 
فارس، تاکنون ۲۰۰ بیمار مبتلا به سل را شناسایی کرده ایم 
که همگی تحت درمان قرار گرفته اند و از این بین یک بیمار 
نسبت به درمان مقاوم بوده است.رضائیان با اشاره به اهمیت 
این بیماری در مبحث شاخص های بهداشتی جامعه، یادآور 
شد که طرح بیماریابی فعال از دهم دیماه امسال برای همه 
افراد جامعه اتباع بیگانه ساکن در فارس اجرا خواهد شد و 
از طرفــی همه افراد بالای ۹ مــاه این جامعه بدون در نظر 
گرفتن ســابقه واکسیناسیون، واکســن های سرخک، فلج 

اطفال و ... را دریافت خواهند کرد.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی 
از عقب ماندگی ۷ درصدی شــاخص راه روستایی در این 

استان خبر داد.
به گزارش ایســنا، محمد مشــتری اظهار کرد: طی چند 
سال گذشته شــاخص عقب ماندگی راه های روستایی در 
این اســتان ۱۰ درصد بوده که با عملیــات عمرانی انجام 
شده این رقم اکنون به ۷ درصد رسیده است.وی گفت: در 
حال حاضر شاخص کشوری در ارتباط با راه های روستایی 
۸۱.۷ درصد اســت و این در حالی اســت که این رقم در 
خراســان شــمالی ۷۴.۷ درصد می باشد.مشــتری افزود: 
بیشترین عقب ماندگی راه روســتایی در خراسان شمالی 

در شهرســتان رازو جرگلان و بعد از آن شهرســتان مانه 
و ســملقان است.وی با اشــاره به اینکه طی امسال و سال 
گذشته برای ســاخت راه های روستایی ۳۲ قرارداد منعقد 
شــده اســت، ادامه داد: طی قراردادهای منعقد شده باید 
۲۳۴ کیلومتر راه روســتایی ساخته شود که تاکنون ۸۲.۵ 

کیلومتر راه روستایی آسفالت شده است.
این مقام مســئول تصریح کرد: در مجموع طی امسال در 
ارتباط با ســاخت راه های روستایی، فرعی و شریانی ۲۵۴ 
کیلومتر راه آسفالت شده است.وی توضیح داد: طی امسال 
۵۸.۵ کیلومتــر راه با اعتبار ۴۴۰ میلیارد ریال بهســازی 
و روکش آســفالت انجام شــده است.مشــتری از کاهش 

تصادفات طی امسال در محورهای این استان نیز خبر داد 
و گفت: خراســان شمالی در ارتباط با کاهش تصادفات در 
محورهای اصلی و فرعی رتبه یک داشــته اســت.به گفته 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی، 
این استان در کاهش میزان تصادفات در راه های اصلی رتبه 
دوم و در راه های روســتایی رتبه سوم را داشته است.وی با 
بیان اینکه در این اداره کل ۲۷ فقره موافقت اصولی جهت 
احداث مجتمع خدمات رفاهی در حوزه راه های اســتان با 
ســرمایه گذار بخش خصوصی منعقد شده است، گفت: در 
حال حاضر ساخت ۱۵ مجتمع رو به پایان و ۲ مجتمع نیز 
آماده بهره برداری اســت که در دهه فجر به بهره برداری 

می رسد.
مشتری افزود: علاوه بر آن با ساخت ۱۰ مجتمع دیگر نیز 

موافقت شده و مجوزهای لازم برای آن صادر شده است.
وی از اجرای طرح زمســتانی از امروز تا ۲۰ اسفندماه خبر 
داد و اظهار کرد: در این طرح ۲۴۷ دســتگاه ماشین آلات 

راهداری در جاده ها خدمات رسانی خواهد کرد.
این مقام مســئول تصریح کرد: تعداد راهدارخانه های این 
استان ۲۵ باب بوده که آماده خدمات رسانی به مردم است.
وی بیان کرد: برای اجرای طرح زمستانی، امسال ۱۵ هزار 
تن مصالح از جمله شــن و نمک در راهدارخانه ها ذخیره 

شده است.

برداشت های نادرست؛ قطعه گمشده پازل خشکی زاینده رود

معاون دانشگاه علوم پزشکی شیراز تشریح کرد

وضعیت شیوع کرونا و آنفلوآنزا در فارس
تداوم گردش سل در جامعه

عقب ماندگی ۷ درصدی شاخص راه های روستایی در خراسان شمالی


